

**VOLCANIC HAZARDS / RISQUES VOLCANIQUES / OL DENJA BLONG VOLKENO**

- Wear a hard hat- it will help protect you, but it will not stop larger bombs. Watch for bombs in the air - **especially after explosions**.
- Falling into the crater is also a danger, the closer you are to the edge the more chance of slipping.
- Disconnect drainpipes/downspouts from gutters to stop drains clogging but allowing ash and water to empty from gutters onto the ground - **especially before ash fall**.

Other volcanic hazards exist in Tanna in the long term please also refer to Tanna Long-term Background Volcanic Hazards Map from <http://www.geohazards.gov.vu>

- Portez des casquettes pour vous protéger mais ils n'arrêteront pas les grandes bombes. Surveillez les bombes dans l'air - **spécialement après une explosion**.
- Tombée dans le cratère est aussi un danger, plus vous êtes au bord, plus vous avez la chance de glisser.
- Déconnectez les gouttières (la descente) pour éviter le plein dans les réservoirs d'eau (bidon, citerne...etc); Laissez l'eau et la cendre drainer vers l'extérieur - **spécialement avant la retombée de cendre volcanique**.

Pour d'autres risques volcaniques existants à long terme sur Tanna, s'il vous plaît référez-vous sur La Carte des Risques Volcaniques à long terme de Tanna sur le lien: <http://www.geohazards.gov.vu>

- Warem ol helmet blong protektem yu be hemi no plokem ol bigfala stone blong volkono. Watjem ol stone blong volkono antap long air - **espeseli afta wan explosen**.
- Foldaon insaet long maot blong volkono hemi wan denja, moa yu stap klosap long hem moa yu save klis.
- Karem aot ol pipe blong wota we oli connekkem tak mo lego wota mo ash I foldaon I go aotside - **speseli bifo sanbis blong volkono I foldaon**.

Blong save abaot ol nara risk (denja) blong volkono we oli stap long Tanna oaltaem plis yufala finem long Long-term Denja Map blong Volkono long Tanna long lik ia : <http://www.geohazards.gov.vu>

**WHAT TO DO / QUE FAIRE / WANEM BLONG MEKEM**

- Volcanic bombs can land in any zone at any time. The only way to avoid all risk of bombs is to stay off of Yasur.
- Stay out of the Permanent Exclusion Zone - the danger is extreme.
- The Exclusion Zone may be extended - during periods of larger or more frequent explosions to include Zone A, or to include Zones A & B.
- Ash fall can occur at any time – be prepared towards the risk of volcanic ash fall.
- Check which zone(s) are closed in the latest Yasur Volcano Alert Bulletin - click on : <http://www.geohazards.gov.vu>

- Les bombes volcaniques peuvent atterrir dans une zone à tout moment. La seule façon d'éviter tout risque de bombes est de rester hors du Yasur.
- Restez en dehors de la Zone d'Exclusion Permanente – Le danger est extrême.
- La Zone d'Exclusion peut être étendue – pendant les phases de grandes ou explosions fréquentes en incluant la Zone A, ou en incluant la Zone A&B.
- La retombée de cendre peut être générée à tout moment – Préparez-vous pour les chutes de cendres volcaniques.
- Vérifiez quelle zone (s) est exclue dans le dernier Bulletin d'Alerte Volcanique du Yasur – Cliquez sur ce lien: <http://www.geohazards.gov.vu>

- Ol stone blong volkono oli save foldaon long eni ples long eni team. Wei blong avoidem ol denja blong ol stone blong volkono hemi blong no stap klosap long Yasur.
- Stap aotside long Tabu Eria blong Volkono we hemi klos oaltaem – denja hemi bigwan.
- Tabu Eria ia hemi save exten I go moa – long taem blong wan bigfala o plenti explosen blong includum Eria A, o blong includum Eria A & B.
- Sanbis blong volkono I save foldaon long eni time – Mas piperem gud yu
- Jekem se wanem Eria(s) oli klos long last Alet Bulletin blong Yasur – long link ia: <http://www.geohazards.gov.vu>

## Disclaimer

Hazard Zones are not definitive.  
This map is an interpretation based on historical and geological records.  
Volcanic activity may be unpredictable.  
2016.08.25

